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Na osnovu dlana 187 i 188 Poslovnika Skupgtine Cme Gore, postavljam 
sledede pitanje ministarki prosvjete, nauke i inovacija, gospodi prof, dr Andeli 
Jaksic-Stojanovid:

Postovana ministarko,

Koje su kljuCne slabosti prosvjetnog sistema u Cmoj Gori koje ste 
prepoznali nakon 5 mjeseci na delu tog resora?

Da li Ministarstvo raspolaze podacima o tome koliko privatnih dasova 
godisnje u prosjeku svojoj djeci plate roditelji daka u osnovnoj skoli, a koliko 
roditelji srednjoskolaca, te koliko kostaju privatni casovi u Cmoj Gori za 
osnovnoskolske predmete?

Da li Ministarstvo ima podatak o tome koliki je procenat osnovaca 
kojima roditelji pladaju privatne dasove jednom ili vise puta tokom skolske 
godine?

Takode, da li imate podatak koliki je procenat srednjoskolaca kojima 
roditelji pladaju privatne dasove i za koje sve predmeta se pladaju privatni 
dasovi srednjoskolcima, te koja je cijena tih privatnih dasova?

Sto je po Vasem misljenju uzrok, a §to rje§enje za ovu rastudu pojavu, 
koja je najrealniji odraz loseg stanja u prosvjetnom sistemu Cme Gore i 
predstavlja ne samo problem prosvjetnog sistema, nego citavog drustva?

Da li je Ministarstvo vec pokrenulo neke aktivnosti u pravcu detaljnijeg 
analiziranja i rjesavanja ovog problema i ako jeste koje su aktivnosti u pitanju?
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OBRAZLOZENJE:

Obrazlozenje cu dati na sjednici Skupstine.

Poslanica 
Kenana Strujic-Harbic
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skupStina crne gore

n/r Aleksandaru Klaricu, generalnom sekretaru

Predmet: Odgovor na posiani5ko pitanje poslanice Kenane Strujic-Harbid

PoStovani g-dine Klaridu

U prilogu Vam dostavijamo odgovor na poslanicko pitanje gospode Kenane Strujid- 
Harbid, poslanice.

S po§tovanjem.
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Na osnovu eiana 187 i 188 Poslovnika Skupstine Crne Gore, ministarki prosvjete 

nauke i inovacija, gdi Andeli JakSid Stojanovid, postavijam sljedede

POSLANICKO PITANJE:

PoStovana ministarko JakSid-Stojanovid,

- Koje su kljudne slabosti prosvjetnog sistema u CG koje ste prpeoznali nakon 5 

mjeseci na delu tog resora?
- Da ii MPNI raspolaze podacima o tome koliko privatnih casova godisnje u 

prosjeku svojoj djeci plate roditeiji daka u osnovnij §koli, a koliko rodteiji 
srednjoskoiaca, te koliko koStaju provatni dasovi u CG za osnovnoskolske 

predmete?
- Da Ii MPNI ima podatak o tome koji je broj osnovaca kojima roditeiji pladaju 

privatne dasove jednom ili vide puta tokom Skolske godine. Da ii imate podatak 

koolikoje procenat srednjoskoiaca kojima roditeiji pladaju privatne dasove i za 

koje se sve predmete pladaju privatni dasovi srednjodkolcima, te koja je cijena 

privatnih dasova?
- §ta je po VaSem midijenju uzrok, a §ta rjeSenje za ovu rastudu pojavu, koja je 

najrealniji odraz loseg stanja u prosvjetnom sistemu CG i predstavija ne samo 

problem prosvjetnog sistema, nego citavog drudtva?
- Da li je Ministarstvo ved pokrenulo neke aktivnosti u pravcu detaijnijeg 

anallziranja I rjesavanja ovog problema, i ako jeste koje su aktivnosti u pitanju?

OBRAZLOZENJE:

Obrazlozenje du dati na sjednici Skupdtine.

S podtovanjem,

Kenana Strujid-Harbid



ODGOVOR NA POSLANI6kO PITANJE:

Problema u obrazovnom sistemu je, nazalost, jako mnogo i oni su, po mom miSljenju, 
nastali kao rezultat visedecenijskog zanemarivanja najznadajnijeg resora jedne 

driave, a to je upravo resor prosvjete.

Na prvom mjestu suo6avamo se sa velikim infrastnjktumim problemima na svim nivoima 

obrazovanje - nedostaju nam vrtici, Skole, nastava se u velikom broju §kola, zbog nedostatka 

prostomih kapaciteta, organizuje u nekoliko smjena §to utiCe na organizaciju vremena, ali i na 

porodicni i dnjStveni avot ne samo djece, ve6 i roditeija, prosvjetnih radnika, itd. Vi§e od 40 

Skola (obicno su u pitanju seoska podaic^a na sjeveru) nema adekvatan sistem grijanja, 
odredenim skolama nedostaje prostor za biblioteku/citaonu, a nedostaje i prostor za 

realizaciju vannastavnih aktivnosti. Jedan broj §kola ima i druge infrastaiktume problems koji 
znadajno otezavaju realizaciju nastavnog procesa. Takode, skole ne raspolazu adekvatnim 

kabinetima i nastavnim sredstvima i pomagalima, posebno kada su u pitanju prirodne nauke. 
Zbog ogranidenih kapaciteta, odredeni broj casova fizidkog vaspitanja se ill uopSte ne drzi ili 
se drzi u neadekvatnim usiovima. Upravo iz tog razloga je Ministarstvo prosvjete, naul« i 
inovacija prepoznalo ulaganje u infrastrukturu kao nu^n preduslov bez kojeg nije mogude 

realizovati kvaiitetnu reformu obrazovnog sistema i intenziviralo aktivnosti koje se odnose na 

realizaciju infrastruktumih projekata.

Takode, veliki problem predstavijaju i neadekvatan strateski i zakonodavni okvir na svim 

nivoima obrazovnog sistema.

Postoje i evidentne siabosti kada je u pitanju nastavni plan i program koji je neadekvatno 

koncipiran i usresredjen dominantno na sticanje nefunkcionalnih znanja, ne i vjestina i 
kompetencija. Osim toga, ne postoji korelacija izmedu sadrzaja koji se izucavaju u okviru 

razlicitih predmeta. Samim tim, ni udzenici nisu konciptrani na pravi nacin, te je neophodno, 
cikius po ciWus, raditi kato na reviziji nastavnih planova i programa, tako i na ia^di novih 

ud^nika ili reviziji postojecih u zavisnosti od predmeta.

Uodeni su i neujednadeni kriterijumi ocjenjivanja, kao i ogroman disbalans izmedu uspjeha na 

kraju Skolske godine i rezultata na ekstemim, PISA i drugim medunarodnim testiranjima. 
Znanja koja udenici sticu su nefunkcionalna i kao takva neprimjenjiva u realnom okmienju.



Takode, fokus je na oqenama, a ne na znanju, sto prati i neopravdano veliki broj dobitnika 

diploma “LuCa”. Veoma Cesto se kao jedan od znacajnih probiema pominje i neprimjeren 

uticaj i pritisak roditelja, posebno kada je u pitanju proces ocjenjivanja.

Sa doige strane, nastavnici su preoptereceni administrativnim poslovima, proces digitalizacije 

obrazovnog sistema je umjesto da pojednostavi i olakSa posao prosvjetnim radnidma, 
dodatno zakomplikovao proces jerse sve evidendje vode i u Stampanoj i u elektronskoj formi. 
To su samo neki od najznadajnijih slabosti obrazovnog sistema koje su se iskristalisale u 

prethodnom periodu, svakako da ih ima jos, all je vazno da ih identilikujemo i da. u skladu sa 

prioritetima, sistemski radimo na njihovom deSavanJu.

Sto se tide pitanja koja se odnose na organizaciju privatnih dasova za udenike osnovnih 

i srednjih skola, mislim da ste jako dobro identifikovali jos jedan problem sa kojim se 

suodavamo. Mlnistarstvo prosvjete, nauke I inovacija ne raspolaze podacima koji su 

sadrzani u Vadim pitanjima jer se radi o aktivnosti koja se sprovodi van zakonom 

definisanog okvira, pa iztog razioga nije mogude imati tadne i precizne podatke. 
Medutim, evidentno je da sve vedi broj udenika ide na privatne dasove i to ne 

periodidno, nego u kontinuitetu, a da se broj predmeta povedava. Iz tog razioga smo i 
sugerisali Zavodu za dkolstvo da, u okviru procesa anketiranja udenika, ukijudi i pitanja 

koja se odnose na ovaj vid nastave, kako bismo imali preciznije podatke o ovom 

pitanju.

Medutim, i bez egzaktnih podataka, iz ugla nekoga ko je na delu ovog resora, a koje 

dugo u udionici, svakako du dati i kratak osvrt na kljudne razloge zbog kojih su privatni 
dasovi, nazalost, postal! opdta drudtvena pojava.

Sve ono sto sam navela kao kljudne nedostatke obrazovnog sistema doprinosi potrebi 
za uzimanjem privatnih dasova- od plana i programa desto neprimjerenog uzrastu 

udenika, nedovoijne korelacije izmedu predmeta, neadekvatnih ud^benika iz pojedinih 

predmeta itd. Zbog svih tih razioga udenici u dovoijnoj mjeri ne ostvaruju definisane 

ishode tokom dasova redovne nastave, a dopunska i dodatna nastava se desto ne 

realizuje u dovoijnoj mjeri.

Takode, sva relevantna istrazivanja govore i u prilog tome da udenici nemaju onaj 
stepen paznje i koncentracije kao neke ranije generacije, vjerovatno i pod uticajem 

savremenih ICT tehnologija, pa je neophodno prilagoditi i pedagodki i metodicki



pristup, odnosno primijeniti drugadije metode i tehnike rada koje podrazumijavaju 

mnogu vedu aktivnost, interaktivnost, ukijucivanje multimedijalnih sadrzaja, grupne 

aktivnosti, ltd.

Infrastrukturni problemi i organizacija smjena takode dodatno negativno uticu na 

organizaciju porodifinog zivota, a samim tin i na proces ucenja, pa roditeiji veoma 

fiesto nemaju vremena da se posvete djeci, posebno u podetnim razredima osnovne 

skole koji su kljucni zbog sticanja radnih navika, odnosu prema ucenju itd.

Sa dnjge strane, nastavnici se ovaj vid angazmana opredjeljuju zbog potrebe za 

dodatnom zaradom, a najdesde se ne primjenjuje adekvatna zakonska regulativa. 
Naime, Zakon predvida tu vrstu dodatnog angazmana pod jasno preciziranim usiovima 

koJi se, nazalost, ne poStuju nego se u najvedem broju taj vid nastave odrzava u 

privatnim objektima i bez registracije dodatnog rada.

Rjesenje za ovu rastudu pojavu Ministarstvo prosvjete, nauke i inovacija planira da 

iznade kroz:

Izgradnju novih objekata i rastredenjem postojedih omogudide se stvaranje 

usiova za organizaciju produzenog boravka za ucenike nizih razreda, kako bi 
se u svim skolama roditeijima pruzila podt^ka dodatnog udenja, a samim tim i 
suzbila potreba pladanja “privatnog” uciteija;
Unapredenje kvaliteta obrazovne infrastrukture;
Unapredenje kvaliteta nastavnih pianova i programs i udzenika;
Dono§enje nacionalnih pianova podrske i programs osnazivanja svih vidova 

nastave u dkolama (dopunske, redovne, dodatne nastave, kao I skole u prirodi 
i slobodnih aktivnosti);
Obezbjedivanje kontinuirane edukacije nastavnog kadra posebno kada su u 

pitanju obuke iz oblasti pedagoglje i metodike, ali i digitalnih vjedtina, stranih 

jezika itd.
Kontinuirano pradenje Skolskih aktivnosti od strane Zavoda za Skolstvo, koje 

de udenicima i njihovim roditeijima vratiti povjerenje u kvalitet obrazovnog 

process u Skoli, itd.

S poStovanjem.

MINISTARKA PROSVJETE NAUKE I INOVACIJA

^ dr Andela JakSid-Stojanovid
/f


